
UCHWALANR .

RADY GMINY KLESZCZOW

z dnia 20 I7 r.

w sprawie okreslenia kierukow dzialania Wojta Gminy Kleszczow

Na podstawie art.l S ust.2 pkt 2 ustawy z dnia 8 marca 1990r. 0 samorzadzie gminnym (Dz.U. 2016 r.
poz.446, 1579 i 1948) uchwala sie, co nastepuje:

§ 1. Uchwala sie kierunkowe wytyczne dla organu wykonawczego Gminy, w zakresie dzialan
dostosowawczych zwiazanych z nowym ustrojem szkolnym:

Rada Gminy uwzgledniajac argumenty zawarte w uzasadnieniu stanowiacym zalacznik do niniejszej uchwaly,
zaleca, aby planujac i projektujac prace budowlane w zakresie remontu, przebudowy, budowy szkol, przewidywac
w docelowej sieci szkol podstawowych funkcjonowanie wylacznie dw6ch szk610 pelnej strukturze organizacyjnej,
tj. dotychczasowej, ale rozbudowanej Szkoly Podstawowej w Lekinsku oraz zbudowanie nowej szkoly
podstawowej w Kleszczowie w okolicach siedziby Kompleksu Dydaktyczno-Sportowego "Solpark Kleszczow"
Spolki z 0.0. na terenie nalezacym do Gminy Kleszczow i przeznaczonym w Miejscowym Planie
Zagospodarowania Przestrzennego pod uslugi oswiatowe.

§ 2. Wykonanie uchwaly powierza sie Wojtowi Gminy Kleszcz6w.

§ 3. Uchwala wchodzi w zycie z dniem podjecia,
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Uzasadnienie

Do projektu uchwaty w sprawie okreslenia kierunk6w dzialania W6jta Gminy Kleszcz6w

W konsekwencji wprowadzonego przez ustawodawce zrnienionego ustroju szkolnego,
wprowadzajacego szkole podstawowa z klasarni I-VIII, likwidujacego girnnazja oraz
wydluzajacego nauke w szkolach ponadpodstawowych, konieczne S,! dostosowania w
zakresie organizacji ksztalcenia w szkolach podstawowych i ponadpodstawowych. Szkola
podstawowa staje sie dluga pojedyncza struktura z powszechna, obowiazkowa edukacja
ogolnoksztalcaca dla wszystkich uczni6w. Istota rozwiazania jest wydluzenie okresu
ksztalcenia i wychowania w jednej szkole i tej sarnej grupie rowiesniczej. Rozwiazanie rna na
celu ograniczenie koniecznosci czestej adaptacji uczni6w do nowych warunk6w uczenia sie
(zrniana szkoly i grupy rowiesniczej) i rna sprzyjac uzyskiwaniu lepszych efekt6w
ksztalcenia.

RZ,!d zapowiada rownoczesnie, ze planowana jest zrniana w sposobie podzialu
subwencji oswiatowej oraz zrnniejszenie koszt6w ksztalcenia w przeliczeniu na ucznia. W
zwiazku z likwidacja girnnazjurn i stworzeniern szkol podstawowych 8-letnich w rniejsce 6-
letnich, lice6w ogolnoksztalcacych 4-letnich w rniejsce 3-letnich, technik6w 5-letnich w
rniejsce 4-letnich, koszty stale prowadzenia szkol, kt6re stanowia okolo 22% calosci koszt6w,
rozloza sie na wieksza liczbe uczni6w.

Organy prowadzace szkoly musza podjac dzialania dostosowawcze, przez kt6re nalezy
rozumiec w szczegolnosci dostosowanie budynk6w do wiekszej liczby uczni6w, utworzenie i
wyposazenie pracowni przedrniotowych itp. Istniejace obecnie dwie szkoly podstawowe, bez
owych dzialan dostosowawczych nie sa w stanie spelnic wyrnaganych standard6w nauki.

Prowadzone konsultacje, w zwiazku z koniecznoscia podjecia uchwal 0 planowanej
sieci szkol, wynikajacej z reforrny prawa oswiatowego, wskazuja, ze co do jednej szkoly
podstawowej jest powszechna zgoda. Przyjmuje sie, ze Szkola Podstawowa w Lekinsku
pozostanie jedna z dw6ch lub trzech szkol podstawowych w Grninie Kleszcz6w. Ma sw6j
obw6d, utrwalony dorobek, tradycje, warunki przestrzenne do rozbudowy. Po jej
powiekszeniu 0 poziorn klasy si6drnej i 6srnej moze stac sie szkola efektywniejsza
ekonornicznie.

Gdyby zalozyc funkcjonowanie srednio na poziornie kazdej klasy dw6ch oddzialow,
to szkola uzyska lepsze warunki dla organizacji zajec przedrniotowych i prowadzenia
korzystnej polityki kadrowej, Wydaje sie tez, ze prz;edstawionapropozycja rozbudowy, rnoze
byc podstaw,!do dalszych prac koncepcyjnych i projektowych.

Takiej jednoznacznosci sytuacji ipowszechnej zgody nie rna w odniesieniu do Szkoly
Podstawowej w Kleszczowie. I nie chodzi tu 0 jej dorobek czy tradycjy, ale przede wszystkirn
o warunki infrastrukturalne i rnozliwosci ich zrniany. Przy uwzglydnieniu obecnej i
prognozowanej liczby uczni6w wychodzi, z,enie jest i nie bydzie w stanie pornieScicznacznie
zwiykszanej z roku na rok liczby uczni6w.

Ujawnily siy wobec powyzszego dwie dorninuj,!ce koncepcje. Dwie dorninujqce, bo
byla tez trzecia, zakladajqca, ze obecne szkoly podstawowe stanq siy szkolarni niepelnyrni z
klasarni I-III lub I-IV i zbudowana zostanie szkola z klasarni IV-VIII lub V-VIII. lednakze



uwzgledniajac idee, jaka przyswieca nowej osmioklasowej szkole, uznac nalezy, ze to
rozwiazanie nie przystaje do warunk6w Gminy Kleszcz6w. Ustawodawca w art.39 ust.6
Prawa oswiatowego przesadzil, ze rada gminy ma dazyc do tego, aby szkoly podstawowe
byly szkolami 0 pelnej strukturze organizacyjnej i funkcjonujacyrni w jednym budynku lub
jego bliskiej lokalizacji. W art.95 ustawodawca co prawda dopuscil, w przypadkach
uzasadnionych miejscowymi warunkami, istnienie szkol z klasami I-III lub I-IV alba szkol
filialnych z takimi samymi klasami podporzadkowanych szkole macierzystej osmioklasowej,
ale nie przewidzial jednak szkoly podstawowej 0 strukturze klas IV-VIII lub V-VIII. To
uwzgledniwszy nalezaloby zbudowac w obwodzie obecnej szkoly podstawowej kolejna pelna
szkole osmioklasowa.

Ustalenie planu sieci publicznych szkol, nastepuje po uzyskaniu pozytywnej opinii
kuratora oswiaty, 0 zgodnosci planu z warunkami, 0 kt6rych mowa wyzej. Mozna byloby sie
obawiac, ze kurator oswiaty takiej sieci z niepelna struktura szkol nie zaakceptuje.
Dotychczas uwazalo sie, ze szkoly filialne moga istniec jedynie na obszarach 0 szczeg61nie
niekorzystnej gestosci zaludnienia, z trudna kornunikacja. Dodatkowo warto tez podkreslic, ze
nie jest dopuszczalne polaczenie w zespol, szkol tego samego typu. Taka mysl rowniez byla
poddawana pod rozwage.

Wrocmy zatem do owych dwoch glownych koncepcji. Jedna zakladajaca remont
dotychczasowej szkoly i okrojenie jej obwodu w taki spos6b, by dostosowac liczbe uczni6w
do jej obecnych mozliwosci infrastrukturalnych i zbudowanie drugiej szkoly podstawowej z
wlasnyrn obwodem szkolnym, w okolicach Solparku, na terenie nalezacym do Gminy i
przeznaczonym w planie zagospodarowania przestrzennego pod uslugi oswiatowe. Druga
zgloszona koncepcja przewiduje zbudowanie nowej szkoly podstawowej w okolicach
Solparku, na terenie nalezacym do Gminy i przeznaczonym w planie zagospodarowania
przestrzennego pod uslugi oswiatowe, ale jako jedynej szkoly podstawowej dla calego
obwodu obecnej Szkoly Podstawowej. To znaczy, po jej zbudowaniu, nowa szkola w calosci
przejelaby ciezar ksztalcenia w zakresie klas I-VIII, a obiekt "starej szkoly" uzyskalby nowe
przeznaczenie.

Wydaje sie, ze byla zgoda na posiedzeniu wsp61nym komisji, ze rozbudowa obecnej
Szkoly Podstawowej, tak, by mogla pelnic roly jedynej szkoly podstawowej w obecnym
obwodzie, jest nie racjonalna. A to gl?wnie ze wzglydu na zakres koniecznej rozbudowy i
przebudowy, brak w sq.siedztwie terenu przeznaczonego pod uslugi oswiatowe, ciasnoty
komunikacyjnq., bliskosc "wkopu".

Organ wykonawczy gminy, m!:tjq.c swiadomosc, ze kazde rozwiq.zanie ma swoje
ograniczenia i swoje walory, a r6wnoczesnie czujq.c siy przymuszonym do podjycia dzialan
dostosowawczych, kt6re w kazdych »,aru~ach bydq. wymagaly wysokich naklad6w,
opowiada siy za przyjyciem koncepcji budowy nowej, jednej szkoly z klasami I-VIII dla
calego obecnego obwodu szkoly podstawowej. Ponizej powody, dla kt6rych ten wariant
wydaje siy najkorzystniejszy.

Przesq.dzajq.c 0 wyborze na dlugie lata powinno siy wybrac rozwiq.zanie organizacyjne
najefektywniejsze pod r6znymi wzglydami: pedagogicznym, kadrowym, ale i finansowym.

Od strony korzysci organizacyjnych dla calego procesu nauczania, warto wskazac, ze
istnienie trzech, czterech oddzia16w na poziomie kazdej klasy jest bardzo pozq.dane. Kierujq.c
siy zapisami ramowych plan6w nauczania zauwazymy, ze praktycznie do kazdego przedmiotu



szkola taka moze miec zatrudnionego specjaliste danej dyscypliny. Jest niewatpliwie
korzystne, jezeli nauczyciel moze uczyc "swojego" przedmiotu i moze przygotowywac sie do
zajec z jednego przedmiotu a nie kilku, bo w konsekwencji jego zajecia mega bye
atrakcyjniejsze dla uczni6w.

Przy kilku oddzialach na poziomie danej klasy mozna racjonalniej organizowac grupy
wedlug stopnia zainteresowania, zaawansowania uczni6w. Mozna bez strat organizacyjnych
tworzyc oddzialy szczeg6lne, np. integracyjne czy dwujezyczne. Jezeli na poziomie danej
klasy mamy dla przykladu 80 uczni6w, mozemy ich zorganizowac w cztery oddzialy po 20
uczni6w, ale i stworzyc np. jeden oddzial integracyjny 15 osobowy i trzy oddzialy srednio po
22 uczni6w. Mozna zorganizowac tez trzy oddzialy z podzialem na grupy wewnatrz oddzialu
wg koniecznosci i potrzeb.

Mozna tez mowic 0 efektywniejszym wykorzystaniu pracowni przedmiotowych. Dla
przykladu: Jezeli w cyklu nauczania mamy 9 godzin historii i na poziomie kazdej klasy 4
oddzialy to pracownia historyczna bedzie wykorzystana w pelni kazdego dnia -Iacznie 36
godzin w tygodniu. Podobnie, jesli utworzymy pracownie przyrodniczo-geograficzna bedzie
wykorzystana 28 godzin w tygodniu, pracownia biologiczna zajeta bedzie 20 godzin w
tygodniu, chemiczna 16 godzin w tygodniu, pracownia fizyki 16 godzin w tygodniu,
ewentualnie pracownia fizyko-chemiczna 32 godziny w tygodniu. Pomijamy tu przedmioty
takie jak jezyk polski, jezyki obce czy maternatyke, z kt6rych liczba godzin w tygodniu
wymaga wielu pracowni.

Istotne jest to, ze budujac now'! szkole 0 pelnej strukturze, mozna j,! zaprojektowac
tak, by w pelni spelniala standard nauki, wychowania i opieki w szkolach publicznych
okreslony wart. 103 Prawa oswiatowego. W szczegolnosci zapewnila uczniom mozliwosc
korzystania z pomieszczen do nauki z niezbednym wyposazeniem, biblioteki, swietlicy,
gabinetu profilaktyki zdrowotnej wlasciwie wyposazonego w okreslony sprzet, zespolu
urzadzen sportowych i rekreacyjnych, pomieszczen sanitarno-higienicznych i szatni. I mozna
j'1 w przemyslany spos6b posegmentowac, przeznaczajac wydzielona CZySCdia edukacji
wczesnoszkoInej (klasy I-III), czyse dla edukacji przedmiotowej, dia zajyc z zakresu pomocy
psychologiczno-pedagogicznej, czyse opiekUl1czo-wychowawczq - swietlice, stol6wka.

Warto pamiytac tez 0 racjonainosci kosztowej. Trzeba miee na uwadze, ze koszty
generuje przede wszystkirn oddzial. To z nim jest zwi,!zana liczba godzin a z liczby godzin
wynikajq wydatki kadrowe, stanowi'ice najwiyksz'i czyse koszt6w calkowitych. ezy w
oddziale bydzie dziesiyciu czy dwudziestu uczni6w, koszty, w niewieikim tylko uproszczeniu,
bydq takie same. Natomiast subwencja, przynajmniej wg dotychczasowych zasad, liczonajest
na ucznia. I 0 tej zaleznosci miydzy liczbq uczni6w a liczbq i sposobem zorganizowania
oddzia16w nie nalezy zapominac.

Decyduj'1c siy na utrzymanie dw6ch szk61 podstawowych 0 pelnej strukturze
organizacyjnej, jednej mniejszej, ze srednio dwoma oddzialami na poziomie kazdej klasy i
drugiej wiykszej, z czterema w wiykszosci oddzialami na poziomie kazdej klasy, zachowae
mozna byloby dobry zwi,!zek miydzy optymalizacj,! warunk6w edukacyjno-wychowawczych
a racjonalnosci,! koszt6w prowadzenia szk61.


